








Zdarzają się sytuacje gdy z różnych przyczyn popadamy w zadłużenie, czyli stajemy się czyimś
dłużnikiem. 
Jeżeli dłużnik nie ma środków na spłatę zadłużenia to nie powinien unikać tematu i osoby wierzyciela,
gdyż sytuacja może szybko obrócić się na jego niekorzyść i zostanie postawiony w dużo gorszej sytuacji
niż był na początku. 
Należy pamiętać że ten kto dług zaciągnął powinien liczyć się z obowiązkiem jego spłaty, jeżeli jednak
okoliczności w których dłużnik żyje uległy zmianie taki sposób ze pojawiło się zagrożenie niespłacenia
długu lub opóźnienia w zapłacie to powinien on niezwłocznie poinformować o tym i przystąpić z nim do
rozmów dotyczących wspólnego, ugodowego rozwiązania problemu w sposób który z jednej strony
umożliwi dłużnikowi spłatę długu a z drugiej strony nie pokrzywdzi wierzyciela. 
Na takie rozwiązanie pozwala ugoda zawarta z wierzycielem. 
Ugodę zawiera się w formie umowy między stronami – dłużnikiem i wierzycielem (bankiem,
pożyczkodawcą). 
Określa ona :
- strony umowy
- oświadczenie dłużnika o uznaniu długu wobec wierzyciela w określonej wysokości, 
- nowe warunki dotyczące sposobu i terminów zapłaty długu. 
W umowie tej, jak w każdej ugodzie mogą znaleźć się rozwiązania dotyczące pewnych ustępstw między
stronami – nr. umorzenie odsetek, umorzenie części należności głównej, wydłużenie terminu spłaty itp. 
Wierzyciel dokonując ustępstw może zażądać dodatkowego zabezpieczenia – np. wpisania długu na
hipotekę, ustanowienia poręczyciela itp. 
Umowa powinna zostać zawarta w formie pisemnej dla celów dowodowych – tak żeby każda ze stron
miała potwierdzone warunki  i w przypadku sporu mogła udowodnić treść zawartej ugody. 
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Jeżeli sprawa zostanie skierowana już na drogę postępowania sądowego – ugodę z wierzycielem można
zawrzeć na każdym etapie postępowania. 
W takim przypadku zawarcie ugody z wierzycielem kończy spór między stronami i wówczas sąd nie
wydaje wyroku, ale postanowienie o umorzeniu postępowania a treść ugody wpisuje do protokołu
rozprawy. 

Należy pamiętać,  że ugoda zawarta przed sądem, zaopatrzona w klauzulę wykonalności ma moc wyroku
sądowego. 
Zawarcie ugody przynosi dla dłużnika wiele korzyści – dodatkowy czas na spłatę, obniżenie raty, może
obniżyć wysokość długu, powoduje taką sytuację, że dopóki dłużnik w terminie wywiązuje się z ugody
wierzyciel nie odda sprawy do komornika. 
 Zawarcie ugody skutkuje tym, że dłużnik dług uznaje   w rozumieniu prawa. Można zawrzeć ugodę
również co do długu przedawnionego ( takiego przedawnionego długu nie można już dochodzić przed
sądem) dlatego każdorazowo należy zastanowić się i przeanalizować sytuację przed zawarciem ugody –
na przykład w punkcie nieodpłatnych porad prawnych.

Czy mona zawrzeć ugodę gdy toczy się postępowanie egzekucyjne prowadzone przez komornika?
Ugodę można zawrzeć właściwie zawsze, jeżeli tylko obie strony tego chcą – ugoda zawarta
 w postępowaniu egzekucyjnym doprowadzić do umorzenia postępowania egzekucyjnego. 

Należy pamiętać, że ugodę należy negocjować z wierzycielem a nie z komornikiem – komornik jest tu
jedynie organem który prowadzi egzekucję. 






 W przypadku problemów prawnych, potrzeby pomocy zapraszamy do korzystania
 z punktów nieodpłatnej pomocy prawnej i nieodpłatnego poradnictwa

obywatelskiego. 
Na stronie Ministerstwa Sprawiedliwości znajduje się prosta wyszukiwarka

 w której znajdziecie Państwo wszystkie dostępne w Polsce punkty tej pomocy. 


